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Jiří Hroník

Růst jenom podle statistiky. Šichtařová rozebrala, co se
děje v ekonomice
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INVENTURA MARKÉTY ŠICHTAŘOVÉ Prezident Petr Pavel v
projevu k výročí vzniku samostatného Československa volal po
reformách snad ve všech oblastech našeho života. Fialova
vláda by ho ale vyslyšet neměla. „Zkušenost ukazuje, že čím
méně toho vláda dělá, tím méně toho zkazí. Takže se celkem
bojím, aby náhodou zase nechtěla něco reformovat,“ říká pro
ParlamentníListy.cz Markéta Šichtařová. Všímá si, že k růstu
HDP za třetí čtvrtletí hodně přispěly takzvané výdaje na
konečnou spotřebu vládních institucí. Neboli vláda příliš
utrácela. Pokud je statistický růst HDP „růstem“ jen proto, že
vláda nás zadlužuje, pak se o skutečný růst nejedná.

Foto: archiv 
Popisek: Markéta Šichtařová
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Ve slavnostním projevu ke 106. výročí vzniku samostatné
Československé republiky prohlásil prezident Petr Pavel:
„Potřebujeme reformu důchodovou, potřebujeme skutečné
reformy ve zdravotnictví, v justici, ve školství, v ochraně
životního prostředí, v digitalizaci, v daních nebo ve veřejné
správě a v uspořádání země.“ To vypadá, že potřebujeme
reformovat skoro všechno. Dala byste hlavě státu za pravdu?

Zkušenost ukazuje, že čím méně toho vláda dělá, tím méně toho
zkazí. Takže se celkem bojím, aby náhodou nechtěla zase něco
reformovat. Ne že by třeba zdravotnictví nebylo v průšvihu – ale ať to
proboha hlavně nedělá tahle vláda. Víte, stavební povolování
nefungovalo, tak se ho vláda rozhodla zreformovat a zdigitalizovat, a
byl z toho kolaps. A největší katastrofu vláda napáchala právě na
našem životním prostředí tím, že za svého předsednictví protlačila
Green Deal v jeho stávající podobě.

Pokud si prezident opravdu myslí to, co ve svém projevu řekl, a
nepřečetl jen něco, co mu někdo napsal, neměl by „od rána do
večera“ burcovat a vyzývat politiky, aby něco dělali pro nápravu
stavu, nebo tohle hlavě státu nepřísluší?

Prezident, který si myslí, že České republice prospěje euro, ať raději
vůbec nikoho neburcuje k ničemu. I když opravdu otázkou je, zda si
to prezident myslí. Osobně mám dojem, že mu projevy skutečně
někdo píše.

Česká ekonomika v letošním třetím čtvrtletí přidala meziročně
podle předběžného odhadu ČSÚ 1,3 procenta, mezičtvrtletně 0,3
procenta. Zaregistroval jsem komentář, že optimista se zaměří
na meziroční číslo, pesimista či realista bude preferovat
srovnání mezičtvrtletní. Lze hovořit o mírném zklamání ze
zveřejněných výsledků?
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Nabídnu ještě jiný pohled. Víme, že k růstu HDP hodně přispěly
takzvané výdaje na konečnou spotřebu vládních institucí. Neboli
vláda příliš utrácela. A to je právě ten hlavní problém, proč já
stávající statistický růst moc za růst nepovažuji a proč o něm mluvím
jako o „statistickém“ růstu. Příspěvek veřejných institucí k růstu HDP
v ČR se pohybuje okolo 1 až 1,5 % HDP. Pokud bychom od růstu
HDP za třetí kvartál 2024 odečetli přínos výdajů veřejných institucí,
odhad růstu české ekonomiky by pravděpodobně skončil v mírném
poklesu či stagnaci.

A čím víc se budou blížit parlamentní volby v roce 2025, tím bude
mít vláda menší ochotu krotit své výdaje. Pokud ovšem statistický
růst HDP je „růstem“ jen proto, že nás vláda zadlužuje, pak se o
skutečný růst nejedná, jelikož za růst bychom měli považovat
zvyšování životní úrovně, zvyšování bohatství ve společnosti.
Bohatství pořízené na dluh však není bohatstvím, nýbrž jen iluzí
bohatství.

Psali jsme:

Fialova vláda se nás při popisu stavu jen snaží balamutit iluzí
bohatství?

Pokud si člověk pořídí dům a auto na dluh, pak auto a dům fakticky
nevlastní dlužník, ale banka, která mu půjčila. Kdo místo auta a
domu na dluh disponuje jen spacákem a bicyklem bez dluhu, je
vlastně bohatší. A podobně se to má i s růstem české ekonomiky.
Můžeme předpokládat, že jak se budou volby blížit, zadlužování
vlády bude gradovat, a tím se taky bude zvyšovat statistický růst
české ekonomiky, bohatnout ale nebudeme.

A přesně tuto tezi potvrzuje pohled na poslední údaje o HDP optikou
takzvané hrubé přidané hodnoty, díky které můžeme zkoumat, která
odvětví českou ekonomiku táhnou, a která ji naopak brzdí. A není,
bohužel, překvapením, že pokračoval pokles v průmyslu. A to právě
svědčí o pomalém, plíživém zmenšování produkčních schopností
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naší ekonomiky. Zařízení se opotřebovávají, firmy neinvestují, aby je
obnovily. Ekonomika tak stále víc ztrácí schopnost vyrábět skutečné
hodnoty navzdory tomu, že statisticky roste.

I když výsledky tuzemské automobilky Škoda Auto ve třetím
čtvrtletí překonaly očekávání analytiků, výsledky Volkswagenu
jsou horší, než se čekalo, a největší evropská automobilka bude
nejspíš muset zavírat fabriky, propouštět či snižovat a
zmrazovat mzdy. Přitom ve své takřka 90leté historii VW dosud
nikdy nezavřel žádnou svoji německou fabriku, což je krok,
který nyní zvažuje. Může pravděpodobné zrušení desítek tisíc
pracovních míst v následujících letech 2025 a 2026 do
budoucna Volkswagenu pomoci?

Pochybuji, že by to Volkswagenu pomohlo nějak zásadně, protože
ačkoliv automobilka jako taková čelí některým vnitřním
neefektivitám, tak až sem to dopracovala spíš kvůli
makroekonomickému nastavení celého Německa a kvůli „zelené“

https://www.parlamentnilisty.cz/profily/profil.aspx?id=10319
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transformaci. Německá vláda během října zhoršila výhled vývoje
ekonomiky pro letošní rok. Místo slabého růstu nově čeká pokles
HDP o 0,2 procenta. Vládní výdaje v Německu totiž nerostou tak
rychle, aby pokles ekonomiky statisticky maskovaly. Bylo by bláhové
si myslet, že se tyto problémy nedotknou českého průmyslu.
Zatímco Evropa pokračuje v zeleném tažení, asijská konkurence
plánuje mohutný útok na evropské trhy. V tomto ohledu to bude stále
horší. Dokud se nezbavíme Green Dealu a ESG obecně, evropský
průmysl, pokrok a blahobyt půjdou do kopru.

Stále rostoucí poptávka po zlatě vede k tomu, že jeho cena
překonává jeden historický rekord za druhým. Letos už zlato
zhodnotilo v dolarech o více než třetinu. Má v této době jeho
nákup smysl, nebo byste doporučila investorům počkat na
cenově příznivější časy?

https://www.parlamentnilisty.cz/profily/profil.aspx?id=143853
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Ano, má to smysl, já stále svým klientům zlato dodávám a
doporučuji. A ten důvod je jednoduchý. Zlato v tuto chvíli neodráží
cenovou bublinu, ale naopak znehodnocení kupní síly peněz. Peníze
budou znehodnocovat dál. Můžete to vlastně vnímat jako skrytou
inflaci. V příštím roce už sice nebude zlato zhodnocovat takovým
tempem jako letos, ale zhodnocovat bude.

Premiér Petr Fiala se rozhodl vstoupit do debat k vyhlášení
ankety Zlatý míč pro nejlepšího fotbalistu světa. Vítězného
Španěla Rodriho považuje za dobrou volbu i proto, že
vystudoval vysokou školu. Může přesvědčit veřejnost, že
rozumí skoro všemu a ke všemu je schopen se vyjádřit? Jak
jinak si vysvětlit, že se pustil do úvah v oblasti, která funkci
premiéra ani jemu osobně blízká není?

Já fotbalista nejsem, takže mu nerozumím a ani v nejmenším se
neodvažuji soudit, zda volba Rodriho je dobrá. Co se ale odvažuji
soudit, je to, že ať už Rodrimu dopomohlo k vítězství cokoliv, vysoká
škola to nebyla. Jestli tímto premiér rozkryl svůj styl uvažování, totiž
že stačí mít diplom a jste odborníkem na vše a do všeho můžete
mluvit, pak by to mnohý z jeho přešlapů vysvětlovalo.

Psali jsme:

Každému z nás vzal 20 tisíc. Jste s tím v
pohodě? Šichtařová vystavila Stanjurovi účet
Zadlužili nás, okradli. Šichtařová uvádí do reality
Fialovu sebechválu
Opravili čísla. Nahoru. A stále není jisté, jestli u
Stanjury něco nevykouzlili, varuje Markéta
Šichtařová
Fiala už předal zemi levici. Markéta Šichtařová
dělá tečku za premiérem

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Kazdemu-z-nas-vzal-20-tisic-Jste-s-tim-v-pohode-Sichtarova-vystavila-Stanjurovi-ucet-763858
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Kazdemu-z-nas-vzal-20-tisic-Jste-s-tim-v-pohode-Sichtarova-vystavila-Stanjurovi-ucet-763858
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Zadluzili-nas-okradli-Sichtarova-uvadi-do-reality-Fialovu-sebechvalu-763506
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Zadluzili-nas-okradli-Sichtarova-uvadi-do-reality-Fialovu-sebechvalu-763506
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Opravili-cisla-Nahoru-A-stale-neni-jiste-jestli-u-Stanjury-neco-nevykouzlili-varuje-Marketa-Sichtarova-762770
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Fiala-uz-predal-zemi-levici-Marketa-Sichtarova-dela-tecku-za-premierem-762424
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ANATOMIE SVOBODY
Markéta Šichtařová a Martin
Vavruša

Objednat za
zvýhodněnou cenu
ZDE

Zdroje:

https://www.nextfinance.cz/knihy/

Přidejte si PL do svých oblíbených zdrojů na Google Zprávy.
Děkujeme.

Líbil se Vám tento článek?

Nezávislost naší redakce můžete podpořit peněžitým darem v
jakékoliv výši bankovním převodem na účet:

131-981500247/0100
QR kód obsahuje údaje k platbě, výši částky si určete sami.

 Jste politik? Zveřejněte bez redakčních úprav vše,
co chcete. Zaregistrujte se ZDE.

 Jste čtenář a chcete komunikovat se svými
zastupiteli? Zaregistrujte se ZDE.
reklama
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Fiala , HDP , Německo , Pavel , projev , reforma , Šichtařová ,
Škoda auto , zlato , Volkswagen , Inventura Markéty Šichtařové ,
Green Deal , Rodri , Zlatý míč

Váš názor? (Hlasovalo 0 čtenářů)

Také se bojíte, aby Fialova vláda náhodou nechtěla zase něco
reformovat, protože čím méně toho udělá, tím méně toho zkazí?
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